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وضعیت تصاحب کرسی ها و روابط بین المللی از جمله نقاط ضعف ورزش ایران 
اســت. در سالهای گذشته بارها شــاهد بوده ایم که بدلیل ضعف در این بخش 
ها ورزش و البته ورزشکاران ما متضرر شده اند و یا اینکه روابط نامناسب بخش 
های داخلی با ارسال نامه هایی  در سطحی بین المللی بازتاب داده شده است.

نامه دردسرساز فوتبال
ماجرای برکناری دادکان نمونه بارز این مســاله است. اختلاف سازمان تربیت 
بدنی و فدراســیون فوتبال باعث شــد تا فوتبال ایران تعلیق شود. دکتر مهدی 
خبیری که  سابقه نائب رئیسی فدراسیون فوتبال ایران را در کارنامه دارد درباره 
این اتفاق گفت: زمان آقای دادکان بود که نامه ای با امضای دبیر فدراســیون 
آقای دانشور یا نبی )دقیقا یادم نیســت( به فیفا ارسال شد.  مهرعلیزاده رئیس 
سازمان تربیت بدنی این نامه را به فدراسیون داده بود و آقای دادکان هم به من 
نشــان دادند که من همان جا با ارســال این نامه مخالفت کردم چون این نامه 
سندی بود برای محرومیت، تعلیق و تهدید فوتبال ایران ! در آن نامه ذکر شده بود 
که ایران اساسنامه فدراسیون را تغییر داده است و این تغییر شامل اضافه کردن 
تبصره ماده 10 بود مبنی بر اینکه رئیس سازمان تربیت بدنی می تواند استعفای 
رئیس فدراسیون را قبول یا حتی وی را عزل کند ! این یعنی دخالت در فوتبال که2 
اشکال داشت؛ اول اینکه اساسنامه قبلی ما را که برای فیفا ارسال کرده بودیم 
نقض می کرد. در اساســنامه قبلی کاملا روح دموکراسی دیده می شد و مشکل 
دوم هم این بود که آقای مهرعلیزاده با استعفای آقای صفایی فراهانی موافقت 
کرده بود که طبق اساسنامه قبلی درست نبود و مجمع فدراسیون فوتبال باید این 
کار را انجام می داد. این مطالب را آن زمان هم به آقایان صفایی فراهانی، دادکان 
و مهر علیزاده اعلام کردم و گفتم که بهانه دست فیفا ندهیم. گفتم که هر کاری 
بخواهیم می توانیم داخلی انجام دهیم ولی طبق اساسنامه قبلی در صورتی که 
نظر سازمان تغییر در اساسنامه و ارسال نامه به فیفا بود که آقای دادکان هم این 
کار را انجام دادند ! ولی من موافق نبودم. دکتر خبیری ادامه داد: بلافاصله پس 
از ارسال، نامه هایی از سوی فیفا به فدراسیون فوتبال ایران رسید که ما را به تعلیق 
تهدید می کردند. البته آن زمان در فدراسیون نبودم و آقای دکترغفاری مسئول 
روابط بین الملل بود. من آن دوره عضو کمیته فدراسیون های فیفا بودم. این نامه 
به آن کمیته رسید و ما توانستیم چهار سال تعلیق ایران را به تعویق بیندازیم! ولی 
بعد از چهار سال آقای دادکان را در مراکش وادار می کنند که درباره این مساله 
)دخالت دولت در فوتبال و تغییر اساســنامه( توضیــح دهد. آنجا آقای دادکان 
تعهد داد که اساسنامه را تغییر می دهد و امضا کرد و آنها )فیفا( پرسیدند که چرا 
تا حالا انجام ندادید درســت همان زمانی بود که تیم ایران می خواســت به جام 
جهانی 2006 آلمان برود ! حتی این را آقای جروم شــمپین، یکی از مشــاوران 
نزدیک سپ بلاتر تعریف می کرد که همین مسائل را به آقای علی آبادی منتقل 
کرد. مســئولان فیفا گفتند این مســاله را بعد از جام جهانی اعمال می کنند که 
اتفاق ســومی رخ داد ! عضو سابق کمیته فدراسیون های فیفا گفت: آن موقع 
آقای علی آبادی آقای دادکان را برکنار کرد نه کتبی بلکه شــفاهی! باز هم این 
نکته ای است. هیچ نامه کتبی در میان نبود ولی رئیس فدراسیون اعضا را جمع و 
با آنها خداحافظی می کنند و کنار می روند و سوال فیفا این بودکه چرا دادکان رفت 
؟! گرچه یک ماه بعد دوره ریاســت آقای دادکان در فدراسیون هم تمام می شد 
بدین ترتیب مشکل دیگری پیدا شد. من پیش آقای علی آبادی رفتم و از ایشان 
پرســیدم آیا کتبا رئیس فدراســیون را برکنار کرده اید که گفتند نه شفاهی بوده! 

گفتم این مساله منتفی است ولی فوتبال ایران را به خاطر ماجراهای چهار سال 
قبل تعلیق می کنند. یعنی تعلیق فوتبال ایران به دلیل برکناری آقای دادکان بر 
نمی گردد بحث فیفا از 4 سال قبل شروع شده بود که بر اساس 2 خطای سازمان 
بود اول قبول اســتعفا و دوم نامه ای که فدراســیون ایران به فدراسیون جهانی 
فوتبال ارســال کرد مبنی بر تغییر در اساســنامه ! روح دموکراسی در اساسنامه 
دوم به هم ریخته بود چون به جای مجمع یک نفر می توانســت خلع یا اســتعفا 
قبول کند!  از طرفی دیگر مهرعلیزاده رئیس سابق سازمان تربیت بدنی اما علی 
آبــادی را عامل ضربه خوردن فوتبال ایران می دانــد. مهرعلیزاده در ارزیابی از 
عملکرد فدراســیون فو تبا ل در دوره ریاست خود در سازمان تربیت بدنی با دوره 
کنونی، گفت: زمانی که در راس ســازمان تربیت بدنی بــودم، کاری کردم که 
فدراسیون فو تبا ل همکاری مطلق و خوبی با سیاست های سازمان تربیت بدنی 
داشته باشد و از سوی دیگر در تصمیم گیری هایش از استقلال کامل برخوردار 
باشد بطوری که هیچ وقت هیچ چیز از چشم ما پنهان نبود و همه چیز در راستای 
سیاست کلی ما بود، روند کار طوری بود که فدراسیون فو تبا ل احساس می کرد، 
همواره خودش تصمیم گیر است. وی به ایسنا گفت: زمانی که از راس سازمان 
تربیت بدنی خارج شدم و مدیریت به فرد دیگری سپرده شد )علی آبادی(، مدیر 
جدید 10 روز پس از انتصابش مصاحبه ای انجام داد و گفت چون دکتر دادکان 
خسته شده باید برود، ضمن اینکه با انتقاد نسبت به حضور مربی خارجی ریشه 
برانکو و رشــد فوتبال ایران را زد. به اعتقاد من ما اگر بخواهیم وضعیت فو تبا ل 
بهتر از آن چیزی که هست باشــد، نباید دخالت کنیم و سیاست های خود را به 
صورت پخته تر تدوین کنیم و سپس فدراسیون فو تبا ل را نسبت به سیاست های 

گاه کنیم. خود آ

نامه ای دیگر
روز گذشــته اما از نامه ای دیگر رونمایی شــد. نامه ای کــه اختلاف بین وزارت 
ورزش و کمیته ملی المپیک را به رخ کشــید. طبق آنچه تســنیم نوشــته است 

وزارت ورزش و جوانان در اقدامی عجیب در نامه ای به شــورای المپیک آســیا 
خواهان دریافت اطلاعاتی شده بود که می توانست آن را به  راحتی از کمیته ملی 
گوست 2015  المپیک کشــورمان کسب کند.  متن این نامه که در تاریخ سوم آ
)12 مرداد 94( از سوی حیدر صادقی، مدیرکل دفتر امور بین الملل وزارت ورزش 
به وینود تیواری، مدیر امور بین الملل شورای المپیک آسیا ارسال شده به شرح 
زیر است: »آقای وینود عزیز، با احترام فراوان و سلامی گرم، لازم به ذکر است 
که وزارت ورزش و جوانان ایران تنها نهاد مســئول در این کشور در امور ورزش و 
جوانان است. همچنین دفتر امور بین الملل وزارت ورزش مسئول اطلاع رسانی 
در خصوص رویدادهای ورزشی و جوانان سرتاسر جهان است. بنابراین، با رجوع 
به شصت و هفتمین نشست کمیته اجرایی شورای المپیک آسیا که قرار است در 
تاریخ 15 سپتامبر 2015 )24 شهریور 94( در عشق آباد ترکمنستان برگزار شود، 
بی نهایت قدردان شــما خواهیم بود اگر محبت کنید و اطلاعات لازم در مورد 
رویداد مزبور از جمله دستور جلسه و جدول زمانی را برای ما ارسال کنید. منتظر 
پاسخ شما به زودی زود هستم، لطفاً ادای احترام من را بپذیرید. ارادتمند شما، 
حیدر صادقی«. مدیر امور بین الملل شورای المپیک آسیا یک روز پس از دریافت 

این ای میلاعلام کرده  مستقیماً با کمیته ملی المپیک ایران تماس بگیرید!

ناهماهنگی
بهرام افشــارزاده در پاسخ به اینکه دلیل مکاتبه روابط بین الملل وزارت ورزش با 
شورای المپیک آسیا چه بوده است؟  به ایســنا گفت:»روابط بین الملل وزارت 
ورزش نباید چنین مکاتبه ای را انجام می داده اســت. این کار درستی نبوده اما 
مهم تر از آن این است که چنین نامه ی ساده ای نباید به عنوان یک پروژه مطرح 
و جریان ســازی خبری در مورد آن صورت گیرد. با شــیوه کنونی اطلاع رسانی 
درباره یک نامه ســاده، متاســفانه همه چیز زیر سوال رفته اســت. مکاتبات با 
شورای المپیک آســیا معمولا از طریق کمیته ملی المپیک صورت می گیرد و 
شورای المپیک آسیا نیز تنها به مکاتبات کمیته های ملی المپیک پاسخ می دهد 
نه ارگان های دیگر.« از طرف دیگر حیدر صادقی مدیرکل دفتر امور بین الملل 
وزارت ورزش و جوانان  در این خصوص گفت:» شــیخ احمد )رئیس شــورای 
المپیک آسیا( در نشست قبلی این شــورا در ایران خواسته بود که وزیر ورزش و 
جوانان کشورمان در نشست ترکمنستان به عنوان میهمان ویژه حضور داشته 
باشد. رابط ما در خصوص اینکه برنامه جلسه عشق آباد چه خواهد بود، قرار بود 
اطلاعاتی بگیرد. بر همین اساس نامه زده شده بود که ببینیم برای اعزام نفرات 

و کسانی که می خواهند بروند و بیایند، 
آیا ضرورت دارد یا خیر.« وی در پاســخ به این ســوال تســنیم که چرا اطلاعات 
را از بهرام افشــارزاده که قرار بود در نشست عشــق آباد شرکت کند، درخواست 
نکردید؟ گفت:» افشــارزاده آن زمان در وزارت حضور نداشت. مکاتبات برای 
یک نامه اداری رســمی که اطلاعات را کســب کنیم، بود. افشارزاده هم چون 
قبلًا عضــو OCA بوده، در آن جلســه حضور داشــت. البته می شــد این کار 
یعنی کســب اطلاعات از او صورت بگیرد.« صادقی در پاسخ به اینکه این نامه 
خودسرانه ارسال شده اســت گفت:» نگویید خودســرانه. در راستای وظایف 
بین المللی این کار انجام شده است. قرار بود کارشناس ما پیگیری و جمع آوری 
اطلاعــات کند که ببینیم چــه کاری انجام دهیم و بعد به وزیــر نامه بدهیم که 
 ببینیم نظرش شــرکت کردن در این جلســه هســت یا خیــر و کار ما در بخش 

مقدماتی بود.«

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

 
تمرین با نشاط تیم ملی در 
هوای بارانی تهران

تیتر دو

گلایه های دوومیدانی کار 
المپیکی

ملی پوش پرتاب وزنه تیم ملی بانوان گفت: علاوه بر 
جنگیدن با رقیب و آســیب دیدگی باید با فدراسیون 
هم مبارزه کنم، اما کار یک ورزشکار جنگیدن نیست.
لیــلا رجبی درباره شــرایط تمرینی خــود گفت:  من 
در حال حاضر منتظر جواب فدراســیون دوومیدانی 
هستم تا پاسخ برنامه های پیشــنهادی مرا بدهد. به 
من گفته اند که موافقت لازم با این کار صورت گرفته 
اســت اما هنوز هیچ خبری نیست. من نمی دانم که 
دلیل یک سری مخالفت ها چیست. اینکه بگویند با 
همه چیز موافق هستم کافی نیست و باید بر اساس 

موافقت انجام شده عمل شود.
او درباره برنامه های تعیین شــده خــود نیز گفت: بر 
اســاس برنامه ای که تنظیم کردیم قرار است تا عید 
در تهران باشــم و بعد از عید برنامه ریزی دارم که در 

بلاروس اردویی را برگزار کنم.
رجبی درباره مسابقه های پیش روی خود نیز گفت: من 
کلا تمرین خاصی انجام نمی دهم. قهرمانی آسیا نیز 
نمی روم. وقتی برنامه و حمایتی از من وجود ندارد خودم 
نمی توانم هزینه کنم و تنها به حدی که بدنم آماده باشد 
تمرین می کنم. اگر در مســابقه های قهرمانی آســیا 
حاضر باشم و ورودی جهانی داخل سالن را هم بگیرم 
به دلیل زمان کم تا آغاز ایــن رقابت ها گرفتن ویزای 
آمریکا کار دشواری است بنابراین اگر تا زمان برگزاری 
مســابقه تدارکات لازم دیده شود شرکت می کنم اما تا 

الان که هیچ خبری نیست.
او با تاکید بر اینکه همین حالا هم برای آغاز برنامه ها 
دیر است، تصریح کرد: اگر الان هم کار را شروع کنیم 
خیلی دیر است. همه حریفان برنامه ریزی کرده و کار 
خود را آغاز کرده اند ولی ما هیچ کاری نداریم. در طول 
آمادگی برای یک مسابقه باید با آسیب دیدگی و رقیبان 
مبارزه کنیم اما در کشــور خودم هم باید با فدراسیون 
مبارزه کنم که امکانات را به من بدهند اما کار ورزشکار 

جنگیدن نیست.
ملی پوش پرتاب وزنه  بانوان گفت: قرار بود تا المپیک 
با همســرم پیمان رجبی تمرین کنم اما چون تا الان 
فدراسیون کاری انجام نداده من هم تمرین نمی کنم. 
حقوق ها تا الان پرداخت نشده و من هم باید در طول 
تمرین ها هزینــه کنم ولی وقتی پولی به من پرداخت 
نمی شود من هم نمی توانم هزینه ها را پرداخت کنم.

 سندی برای اتهام ها 
علیه داوران نداریم

معاون وزیر ورزش و جوانان پس از جلسه اش با رئیس 
و دبیرکل فدراسیون فوتبال گفت: ظرف 10 روز آینده 
نتیجه تمام بررســی ها درباره داوری های فوتبال را 

اعلام می کنیم.
دکتر نصرالله سجادی که بعد از دستور وزیر ورزش، 
بررسی وضع داوری ها را برعهده گرفته است، درباره 
جلسه برگزار شــده و افراد حاضر در آن گفت: به جز 
کفاشیان و اســدی، آقایان تاج رئیس سازمان لیگ، 
اصفهانیــان رئیــس کمیتــه داوران و عنایت رئیس 

دپارتمان داوری نیز در این جلسه حضور داشتند.
ســجادی بررســی داوری ها در یازده هفته لیگ برتر 
فوتبال را موضوع این جلســه عنوان کــرد و افزود: 
در این نشســت تقریبا 2 ســاعته رئیــس و دبیرکل و 
همین طور رئیس دپارتمان داوری گزارشــی از وضع 
داوری ها، اشتباهات رخ داده، گزارش های ناظران 
داوری ارائه کردند، ضمن اینکه تحلیل آماری هم از 
وضع داوری در چند لیگ برتر معتبر اروپایی از جمله 
بوندس لیگا آلمان، لیگای اســپانیا و فوتبال دســته 
یک ایتالیا و همین طور جی لیگ ژاپن و اشــتباهات 
مهم و موثر آنها در جریان بازی ها به بحث و بررســی 

گذاشته شد.
وی درباره نتیجه این نشست به پایگاه خبری وزارت 
ورزش و جوانــان گفت: چند موضــوع مهم عمدتا با 
پیشنهاد من در دســتور کار قرار گرفت، یکی دعوت 
از پیشکسوتان و کارشناسان داوری حداکثر تا هفته 
آینده برای تحلیل داوری ها بــود. دوم اینکه کمیته 
داوران و دپارتمــان داوری گزارشــی کمی و کیفی از 
وضع داوری ها در 11 هفته اخیر تا دوشنبه هفته آینده 
آماده کنند. ســوم فدراســیون فوتبال بانی دعوت از 
مدیران عامل تیم های لیگ برتری شود و روز دوشنبه 
کادمی ملی فوتبال دیدگاه های آنان  هفته آینده در آ

درباره داوری ها مطرح و شنیده شود.
معاون ورزش قهرمانی وزیر افزود: حداکثر تا 10 روز 
آینده بعــد از جمع بندی نظرها، در جلســه مجددی 
راهکارهــا را اعــلام می کنیــم و امیدوارم تــا پایان 
مســابقات لیگ پانزدهــم خطاهای داوری بســیار 

کاهش پیدا کند.
سجادی درباره مواردی که در مورد داوران در رسانه ها 
مطرح می شود، گفت: هیچ مستندی درباره اتهامات 
مطرح شده نداریم و تلاش می کنیم با جمع بندی نظر 
تمامــی افراد ذی نفع در این مــورد از مدیران عامل، 
داوران و پیشکســوتان به یک جمع بنــدی و راهکار 

مناسب برای کاهش اشتباهات داوری برسیم.
معــاون قهرمانــی وزارت ورزش، آمــوزش را یکی از 
موارد مهم برای ارتقا ســطح داوری دانست و اضافه 
کرد: خوشبختانه فدراســیون فوتبال برای موضوع 
آموزش برنامه دارد و از فردا )سه شنبه( به مدت پنج 
روز داوران لیگ برتر زیر مدرســان فیفا دوره آموزشی 

خواهند داشت.

حاج صفی دیدار مقابل گوام را از دست داد
مدافع چپ تیم ملی فوتبال ایران دیدار مقابل گوام در چارچوب رقابت های  انتخابی 

جام جهانی 2018 روسیه را از دست داد.
در حالی که خبر می رســد احســان حاج صفی به دلیل مشکل در تایید کارت پایان 
خدمت توسط آمریکایی ها دیدار مقابل گوام را از دست بدهد، افشین پیروانی ضمن 

اعلام قطعی این خبر، عنوان کرد که حاج صفی دیدار مقابل گوام را به دلیل 
مشکل ویزا از دست داد.

پس از این اتفاق به دســتور کــی روش، میلاد محمدی بازیکن تیم 
فوتبال راه آهن که پیش از این از جمع ملی پوشان کنار گذاشته شده 

بود، به اردوی تیم ملی دعوت شد تا هم اکنون با سایر ملی پوشان 
به تمرین بپردازد.

وزارت ورزش علیه کمیته ملی المپیک
داستان نامه عجیب وزارت ورزش به شورای المپیک آسیا

بعد از تســاوی بدون گل میــلان و آتالانتــا، جمله ای در 
واکنش بازیکنان و مربیان دو تیم مشترک بود: »دوناروما 
عالی بود.« دوناروما که احتمالا برای تان نامی ناآشناست، 
دروازه بان 16 ســاله میلان اســت که به تازگی در ترکیب 
اصلی این تیم بازی می کند و شــنبه شــب در سن ســیرو 
با چند واکنش فوق العاده توانســت تیمش را از شکســت 

خانگی نجات دهد. 
میهایلوویچ، ســرمربی میلان درباره پدیده جدید تیمش 
گفت: » دوناروما امشــب عالی بازی کرد. او آینده فوتبال 

ایتالیا است.« 
نیانگ، مهاجم فرانســوی هم حرف های ســرمربی اش 
را تاییــد کــرد: »دوناروما میــلان را نجــات داد. همه ما 
دیدیــم که او چــه توانایی هایــی دارد. او شایســته تمجید 
اســت.« آلخاندرو گومــز، مهاجم آتالانتا هــم در تمجید 
از این دروازه بان نوجــوان درنگ نکــرد: »دروازه بان آنها 
فوق العاده بود. دونارومــا واقعا همه را تحت تاثیر قرار داد. 
 پوشــیدن پیراهن میلان در 16 ســالگی اصلا کار آسانی 

نیست.«
تا همیــن چند هفته پیش مــادر جیان لوئیجی مجبور بود 
گواهی تولد پسرش را به محل برگزاری تمام بازی ها ببرد. 
او از 11 ســالگی در لیگ های محلــی نزدیک زادگاهش 

در خلیــج ناپل بازی می کرد و همیشــه یک ســر و گردن 
بلندتــر از همبازیانش بــود. مارینلا هر هفتــه مجبور بود 
بــرای حریفانی کــه پســرش را متهم می کردند ســنش 
بالاتر از محدوده ســنی مســابقات اســت، مــدرک ارائه 
بدهد. 5 ســال بعد، او همچنان بلندقدتــر از همبازیانش 
 اســت. تفاوت ماجرا این اســت که همه آنها مردان بالغی 

هستند. 
او اولیــن بــار وقتی مقابــل ساســولو درون دروازه میلان 
ایســتاد، 16 ســال و 8 مــاه ســن داشــت و تبدیــل بــه 
او  شــد.   A ســری  تاریــخ  دروازه بــان  جوان تریــن 
ز بازیکــن  بلندقدتریــن  ســانتی متر،   196 قــد   بــا 

مین هم بود.

میهایلوویچ تردید نداشت
انتخاب او به عنوان دروازه بان اصلی از سوی میهایلوویچ 
هــواداران میلان را همزمان هیجــان زده و از طرف دیگر 
نگران کــرد. نام دوناروما به عنوان یــک پدیده مطرح بود 
و برونو تدینو، مربی ســابقش در تیم جوانان ایتالیا مدعی 
شده بود که »موفقیت در تقدیر اوست« و »دروازه بان آینده 
تیم ملی خواهد بود«، ولی آیا او برای این مسوولیت سخت 
آماده است؟ میهایلوویچ در این مورد تردیدی نداشت، چرا 

که واکنش هــای دوناروما را در تمرینــات دیده بود؛ »من 
توجهی به سن ندارم، برای من مهم این است که بازیکن 
خوب اســت یا نه. او خیلی خوب تمریــن می کند و به من 

اطمینان بیشتری می دهد.« 
با نمایش متزلزل دیه گو لوپز که در 8 بازی 14 گل دریافت 
کرد، شاید میهایلوویچ احساس کرد که چیز زیادی برای از 
دست دادن ندارد.  حضور در ترکیب میلان، رویای دوناروما 
بود که سرانجام محقق شد. او از وقتی که برادر بزرگترش 
کادمی میلان پیوست، آرزو داشت برای میلان  آنتونیو به آ
بازی کند، وقتی فقط 6 سال داشت. استعداد یاب باشگاه 
کــه برای دیدن بــازی آنتونیو بــه ناپل رفته بــود، با دیدن 
جیان لوئیجی به شوخی گفته بود: »تو هم دروازه بانی؟ « و 

او با هیجان جواب داده بود: »بله«. 
او از 4 ســالگی با عمویش ارنســتو که مربــی دروازه بانی 
اســت، شــروع به تمرین کرده بود. جیان لوئیجی در 14 
کادمی میلان پیوســت، بعــد از اینکه مورد  ســالگی به آ
توجه استعدادیاب های یوونتوس، رم، اودینزه، فیورنتینا 
و اینتــر قــرار گرفته بــود. او دوره آزمایشــی موفقی را هم 
بــا اینتر گذرانده بــود، ولی بدون تردید میــلان را انتخاب 
 کرد، حتی با وجود اینکه آنتونیو، بــرادر بزرگترش به جنوا 

فروخته شد.

دوناروما بوفون جدید ایتالیا می شود؟

ورزش


